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Orvosi szempontból rutinbeavatkozás, a páciensnek fizikai és lelki tortúra a koszorúér-operáció 
a n M I N T A S I R A L O M H A Z 

A beteg ás orvosa: Kutasi László sportoló, a közönségkedvenc focista (balról) és Bogáts Gábor egyetemi docens. A hatszoros válogatott labdarúgó hét évvel ezelőtt esett 
át bypassmíítéten 

Negyven évvel ezelőtt végezték az 
első olyan bypassműtétet, amelyben 
a szív koszorúerének cseréjekor már 
alkalmazták a ma is használatos, é r -
festéses technikát. Napjainkban ez a 
leggyakoribb szívsebészeti beavat-
kozás - orvosi szempontból r u t i n -
megoldás, a páciensnek viszont h i -
hetetlen fizikai és lelki próbatétel. 
Erről mesélt lapunknak az egykori 
szegedi közönségkedvenc labdarú-
gó, Kutasi László, i l letve Ferenczi De-
zső, a Roosevelt téri Halászcsárda 
vezetője. 

8. TÓTH GÁBOR 
- Az utolsó estén úgy érzed magad, 
mint a siralomházban. Akárhogy is bí-
zol abban, hogy sikerül a műtét, vias-
kodsz az érzéseiddel: mi van, ha meg-
halok holnap? Csak abban remény-
kedsz, hátha elhalasztják az egészet, 
miközben már nagyon meg is ijedtél, 
hiszen nem voltál jól előtte - fogalmaz 
az 59 éves Kutasi László. A Szeol AK 
és a Diósgyőr egykori elnyűhetetlen 
balhátvédje, hatszoros válogatott lab-
darúgó hét évvel ezelőtt esett át 
bypassműtéten. A szív koszorúerének 
korrekciója - melynek során a szerve-
zetből vett egészséges erekkel pótol-
ják az elmeszesedett, beszűkült vér-
edényeket - ma már rutinműtétnek 
számít. Ha azonban az ember élete a 
tét, a „rutin" szó értelmezhetetlenné 
válik számára. 

„Mintha hátba szúrtak volna" 
- Munka közben elkezdtem szédülni, 
remegni. Már korábban is éreztem 
olyat, mintha hirtelen egy tőrrel szí-
ven szúrtak volna. Kivizsgáltak, a ter-
heléses EKG közben, 155-ös pulzusnál 
olyan rosszul lettem, hogy be kellett 
tolni a szobába a defibrillátort. Két fő-
orvos állt egy órán keresztül mellet-
tem. Kiderült, két, 80 százalékos szű-
kületem van, műteni kell - emlékszik 
vissza Kutasi László, akit végül 2001. 
június 6-án operált Szegeden Bogáts 
Gábor egyetemi docens. - Most volt a 
hetedik születésnapom, meg is ünnep-
lem mindig - mondja Kutasi. 

- 38 éves voltam, mikor a katéterezés 
hátsó fali infarktust diagnosztizált, ki-
mutatta, két, teljesen elzáródott eret is 

ki kell cserélni. Mintha hátba szúrtak 
volna - vall a diagnózis utáni pillana-
tokról Ferenczi Dezső, a Roosevelt téri 
Halászcsárda vezetője, akin 1999. szep-
tember 23-án hajtottak végre ugyan-
ilyen, hat és fél órás beavatkozást. 

Az átvágott szegycsont 
- Két, az operáción már átesett isme-
rősömet faggattam ki előtte, az utolsó 
estén pedig jött Bogáts doktor, és egy 
órát beszélgetett velem. Biztatott, ne 
féljek, mondta, ha lehet, nem állítja 
meg a szívemet a varrás közben. Utó-
lag kiderült, egy órára mégis le kellett 
állítani - meséli Kutasi László. Pólójá-
nak nyakkivágásában is jól látható a 
fehéres forradás - a szegycsontját tel-
jes hosszában felvágták. Két eret vet-
tek ki a combjából, bokájától combkö-
zépig húzódik az a heg. 

- Mikor felébredtem, gondolom, 
órákkal a műtét után, a feleségemet 
láttam meg először. Nem tudtam, a 
valóság-e ez egyáltalán, vagy a túlvi-
lág. Megkönnyebbültem, de nagyon 
gyenge is voltam, mindenhonnan csö-
vek lógtak ki belőlem - eleveníti fel 

emlékeit Ferenczi Dezső. Kutasi pedig 
így summáz: „olyan volt, mintha vé-
gigment volna rajtam egy tank. Akkor 

egyhetes kórházi utókezelést még két 
hét követte a deszki szanatóriumban. 
- Onnan viszonylag gyorsan ment a 

Napi 2-3 beavatkozás Szegeden 
- 2006-ban 677,2007-ben 577 bypassműtétet végeztünk Szegeden. Ez a 
leggyakoribb szívsebészeti beavatkozás, naponta 2-3 beteget operálunk -
tájékoztatott Bogáts Gábor, az SZTE Á0K Kardiológiai Központ Szívsebészeti 
Osztályának vezetője, a Magyar Szívsebészeti Társaság elnöke, hozzátéve: 
Szegeden összesen 933 szívműtétet végeztek tavaly, illetve 903-at 2006-ban. Egyre 
nagyobb teret hódít a dobogó szíven, szív-tüdőgép segítsége nélkül végrehajtott 
koronária bypass technika. Ezzel a módszerrel elkerülhető a testen kívüli, gép 
általi mesterséges keringés, annak kedvezőtlen élettani hatásaival és lehetséges 
szövődményeivel együtt. Az elmúlt két esztendő magyarországi statisztikáinak 
tanúsága szerint ezzel a módszerrel a műtéti kockázat is kisebb: mindössze egy 
százalék körüli. - A műtét nem a betegség okát szünteti meg, ha valakinek 
érelmeszesedési hajlama van, azt gyógyszerekkel kezelni kell. A beavatkozás után 
pedig életmódváltás szükséges: le kell szokni a dohányzásról, kerülni a stresszt, 
szakítani a mozgásszegény életmóddal - mondja az osztályvezető. 

tudtam meg, mennyi erőnkbe 
csak az, hogy megszólaljunk." 

kerül 

„Már nem vagyok egész ember?" 
Egy napot töltöttek az intenzív osztá-
lyon, három napot a figyelőben. Az 

gyógyulás. De ott voltak a lelki dol-
gok: nagyon könnyen elhagyhattam 
volna magam, az járt a fejemben, már 
nem vagyok egész ember. A csalá-
domtól, barátaimtól, kollégáimtól 
azonban rengeteg támogatást kaptam, 

így néhány hónap alatt elmúlt -
mondja Ferenczi. - Napról napra tért 
vissza az erőm. Lekopogom: a mai na-
pig nem fulladok, ha fel kell mennem 
a lépcsőn. Trenírozom magam, hiszen 
mondták: haletszik, ha nem, minden-
nap mozognom kell valamit. Muszáj -
halljuk Kutasitól, aki tenisszel tartja 
karban magát. 

A két végén égetett gyertya 
- Egy évvel a műtét után már teljes ér-
tékű embernek éreztem magam, visz-
szaálltam a munkába. De ugyanúgy 
két végéről égettem a gyertyát, mint 
azelőtt: nem adtam annyi kíméletet a 
szervezetemnek, amennyit kellett vol-
na - fogalmaz Ferenczi Dezső, jelezve: 
ez később visszaütött. - Jól éreztem 
magam, nem volt olyan fontos a folya-
matos kontroll, a gyógyszerszedés, a 
mozgás. Nem vettem elég komolyan a 
saját egészségi állapotomat - 9 évvel a 
műtét után pedig újra jelentkeztek a 
panaszaim. Újra szorító fájdalmat 
éreztem a mellkasomban. Tavaly szep-
temberben agyi infarktust kaptam, el-
záródott a baloldali nyaki ütőerem. 
Egy újabb katéterezés kimutatta: ismét 
nagyon rossz állapotban van az ér-
rendszer, februárban egy beavatkozás-
sal kitágítottak két eret. Újabb műtétet 
már nem javasoltak, ennél többet nem 
lehet tenni, hogy mi lesz, nem tudom. 
Csak abban reménykedem, sokáig bír-
ják még ezek az erek - mondja. 

Álmatlan éjszakák 
- Nagyon sok álmatlan éjszakába ke-
rül, míg feldolgozod ezt a helyzetet. 
Máig nem tettem túl rajta magam, né-
ha még most is rám tör az érzés: saj-
nos én kevesebb vagyok. Persze én 
sem akarok ezzel foglalkozni állandó-
an - meséli Kutasi László, akinek szin-
te teljesen el kellett szakadnia imádott 
sportágától, a labdarúgástól. - Hazud-
nék, ha azt mondanám, nem hiány-
zik, hiszen szorgalmasan űztem a gya-
korlatban is, majd hét éven keresztül 
tanultam, szakedzői tanfolyamot vé-
geztem. A Kiszomborral hat bajnoki 
címet szereztünk a megyei első osz-
tályban, ám a stressz miatt nem foly-
tathattam tovább pályafutásomat -
keserít el a legendás labdarúgó, aki 
Ferenczi Dezsővel együtt arra figyel-
meztet: fiatalon kell vigyázni a szerve-
zetre, mert az nem felejt. Minél jobban 
kizsigereljük, annál súlyosabb követ-
kezményei lehetnek. 

Szegeden tavaly 933 szívsebészeti beavatkozást, közte 577 bypassműtétet végeztek F0T0K: KARN0K CSABA 


